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§ 33 UBN-2023-00151 

Resultat från Våga visas enkät till elever och 

vårdnadshavare år 2023 

Beslut 

Utbildningsnämnden noterar informationen till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 

Den årliga Våga visa-enkäten omfattar elever i årskurserna 3, 6 och 8 samt vårdnadshavare 

med barn i förskola, pedagogisk omsorg, förskoleklass, grundskolans årskurs 3 och 6 samt i 

grund- och gymnasiesärskolan.  

Den generella bild som enkätens resultat ger känns i stor utsträckning igen från tidigare år. 

Det handlar om en hög grad av trygghet, trivsel och nöjdhet med lärarna medan frågor som 

gäller barns och elevers delaktighet och inflytande i utbildningen samt förtroende för rektor 

tenderar hamna lägst, ofta kombinerat med en relativt hög andel vet ej-svar.  

Allra högst nöjdhet bland vårdnadshavarna uppvisar de med barn i pedagogisk omsorg. I 

elevenkäterna är det de yngsta eleverna som är mest nöjda, det vill säga eleverna i årskurs 3.  

I förskola och grundskola är resultaten något lägre än föregående år, vilket gör att flera av 

kommunens uppställda mål inte uppnås i lika hög utsträckning som förra året. Även om 

måluppfyllelsen är betydligt lägre i det avseendet handlar det om små skillnader i 

enkätresultat.  

Eleverna svarar i likhet med tidigare år i hög utsträckning att de trivs, känner sig trygga och 

tycker lärarna är bra. Det gäller såväl grundskola som fritidshem. I årskurs 6 och 8 är det 

dock i flera frågor en tydligt högre andel pojkar än flickor som ger positiva svar om skolan. 

Dessa skillnader mellan könen har ökat över tid, jämfört med särskilt år 2018.  

Eleverna i årskurs 3 uttrycker i mycket hög utsträckning nöjdhet med sitt fritidshem. 

Vårdnadshavare med barn i förskoleklassen är också i stor utsträckning nöjda med 

fritidshemmet, medan de med barn i årskurs 3 är något mer kritiska i sina svar.  

Svarsfrekvensen i de flesta av enkätens svarsgrupper har ökat efter två år av sjunkande 

svarsfrekvens.  

Utbildningsenheten avser att genomföra såväl kvalitetssamtal med rektorer för förskola 

respektive särskola under hösten 2023 där enkätresultaten kommer utgöra en del av 

underlaget. Därutöver planeras resultatdialoger med grundskolans rektorer. I dessa dialoger 

är fokus på elevernas kunskapsresultat. I det sammanhanget är det av intresse att ta del av i 

vilken utsträckning som rektorerna bedömer att enkätresultaten bidrar till att förstå 

kunskapsresultaten och till att dra slutsatser om vad som behöver utvecklas på skolan för 

att främja en hög måluppfyllelse för eleverna. 
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Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 22 maj 2023 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten – och fann att utbildningsnämnden hade beslutat i enlighet med detta 

förslag. 

Protokollsanteckning 

Charlie Hedhav lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna:  

 

”Utbildningsenheten överväger att inte längre fortsätta att genomföra enkäten i 

svarsgruppen "Vårdnadshavare med barn i årskurs 6" som en kommun-gemensam enkät, 

utan istället göra den frivillig för de skolor som önskar fortsätta med den. Detta då det har 

varit låg svarsfrekvens i denna grupp. Vi i Liberalerna tycker det är olyckligt då det kan göra 

det svårare att fånga upp utvecklingsområden i tid, samt att det finns en risk att inte alla 

Nackas familjer kommer till tals. Istället hoppas vi att man lyckas höja svarsfrekvensen 

genom att se över andra faktorer kopplade till utformning av enkäten, information till 

vårdnadshavare och så vidare.” 

 

Emelie Norborg Friberg lät anteckna följande till protokollet för 

Socialdemokraterna:  

 

”Vi i S har under flera år ansett att frågeformuläret som riktar sig till föräldrar saknar frågor 

som är kopplade till vad man faktiskt anser om verksamheten, i synnerhet frågeformuläret 

som riktar sig till föräldrar med barn i förskolan. När föräldrar svarar på frågorna riktar 

man i mångt och mycket svaren till personalen som många gånger gör ett fantastiskt jobb. 

Det finns däremot inte utrymme för att man kan ge feedback som är kopplat till den 

faktiska verksamheten utan att det skulle rikta kritik gentemot personalen. Frågorna skulle 

behöva justeras så att föräldrar kan rikta återkoppling gentemot verksamheten och de 

förutsättningar som ges utan att det uppleves som att man ger kritik till personalen. Utöver 

det skulle frågeformuläret behöva kompletteras med frågor till medarbetarna som fokuserar 

på att få personalens åsikter om hur väl de kan utföra sitt arbete utifrån förutsättningarna. 

Det finns idag inte något sådant då den stora medarbetareundersökningen inte täcker 

detta.” 

 

 
 

- - - - - 
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§ 34 UBN-2023-00150 

Resultat från Våga visas observationer vårterminen 2023 

Beslut 

Utbildningsnämnden noterar informationen till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 

Externa pedagoger har inom ramen för utvärderingssamarbetet Våga visa genomfört två 

observationer av grundskolor i Nacka kommun, bägge under vecka 10.  

Observationsrapporterna, som avser dels en fristående dels en kommunal grundskola 

överlämnas i och med detta ärende till utbildningsnämnden för kännedom.  

I det ena fallet är observatörernas bedömningar av kvaliteten genomgående så höga av 

samtliga målområden att skolan med mycket hög marginal uppfyller kriterierna som 

formulerats i Våga visa för ett gott exempel. I det andra fallet varierar bedömningarna mer 

mellan olika målområden, men visar även i det fallet på flera områden av hög kvalitet, 

bland annat fritidshemmets undervisning och normer och värden. Såväl styrkor som 

utvecklingsområden tas upp i bägge rapporterna i syfte att de ska bidra med relevant 

underlag till skolornas utvecklingsarbete. 

Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 22 maj 2023 

Bilaga 1 Våga visa observationsrapport Kunskapsskolan Nacka vt23 

Bilaga 2 Våga visa observationsrapport Borgvallaskolan vt23 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten – och fann att utbildningsnämnden hade beslutat i enlighet med detta 

förslag. 

 

- - - - - 
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§ 35  UBN-2023-00148 

Personalstatistik för förskolan år 2022 

Beslut 

Utbildningsnämnden noterar informationen till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 

I förskolorna i Nacka är i genomsnitt 28 procent av personalen förskollärare, det vill säga 

har förskollärarlegitimation. Det är tre procentenheter lägre än i Stockholms län och 13 

procentenheter lägre än i riket. Andelen har varierat mellan 27 och 30 procent i Nacka åren 

2017–2022. Variationen mellan förskolorna är stor och Nacka kommuns mål om att minst 

95 procent av förskolorna ska nå upp till minst 20 procent förskollärare är inte uppfyllt. 

Antalet barn per heltidstjänst är i genomsnitt 5,3 i Nacka kommun, vilket är samma nivå 

som år 2021. Åren 2017-2020 varierade antalet från 4,8 till 5,0. Antalet barn per 

heltidstjänst är sedan år 2021 något högre i Nacka jämfört med läns- och riksnivån.  

Förskolor med fristående huvudmannaskap har i genomsnitt en lägre andel av personalen 

med förskollärarlegitimation samt något högre antal barn per anställd än jämfört med 

genomsnittet för de kommunala förskolorna i Nacka.    

Utbildningsenheten planerar att under hösten 2023 genomföra kvalitetssamtal med rektorer 

för förskolor i Nacka, där personalstatistiken som redovisas i ärendet utgör ett av 

underlagen för samtalen. 

Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 22 maj 2023   

Bilaga Personalstatistik per förskola år 2022 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten – och fann att utbildningsnämnden hade beslutat i enlighet med detta 

förslag. 

Protokollsanteckning 

Maria Lagerroos lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  

 

”KD anser att det är viktigt att utvärdera personalstatistik i framför allt förskola och att 

även är väsentligt att reagera på de ev. signaler som framkommer i utvärderingarna. 

Befintlig statistik ger nu en signal om att personaltätheten i kommunens förskolor sjunkit 

och det är en negativ utveckling, särskilt i ett klimat där personaltätheten i förskolorna är 
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låg nationellt sett, likväl som lokalt i Nacka. KD avser med anledning av detta att 

utbildningsnämnden behöver överväga vilket sätt som är lämpligt att agera på för att dels 

vända denna trend men även för att möjliggöra en totalt sett förbättrad personaltäthet 

lokalt i Nacka.” 

 

Hina Khan lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

 

”Alla skolor i Nacka håller inte hög kvalitet enligt kommunens egen måluppfyllelse, vilket 

är oroväckande. Undersökningen visar att en stor andel förskolor inte har en 

personaluppsättning som når kommunens minimimål om minst 20 % legitimerade 

förskollärare. Det är i genomsnitt endast 28 % av personalen i kommunens förskolor som 

har förskollärarlegitimation, där det primärt är fristående förskolor som drar ner utfallet. 

Vidare visar undersökningen att antalet barn per heltidstjänst är högre i Nacka jämfört med 

läns- och riksnivån. Det är främst förskolor med fristående huvudmän som har högre antal 

barn per anställd då de i genomsnitt ligger på 5,5 barn per heltidsanställd jämfört med 

kommunala förskolor som i genomsnitt ligger på 5,1 barn per heltidsanställd. Det ska inte 

vara möjligt att tjäna pengar på förskolor och skolor genom att dra ner kvalitén och ge 

barnen sämre förutsättningar.  

 

Förskoleupproret i Nacka har sedan långt tillbaka påpekat att arbetssituationen för 

förskolepersonalen är ansträngd. Att tillsätta tak på barngruppernas storlek och kravställa 

om maximalt antal barn per personal är några av de åtgärder som uppmärksammats, och 

något som vi Socialdemokrater drivit på. Alla dessa åtgärder kräver dock resurser. Vi 

Socialdemokrater har föreslagit en uppdelning av skolchecken där kostnader som hyra och 

annan administration ersätts separat, och det återstående blir en pedagogisk skolpeng. 

Detta säkerställer således att alla barn får en likvärdig förskola och skola, inte minst att 

arbetssituationen för kommunens personal förbättras.” 

 
 

- - - - - 
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§ 36 UBN-2023-00077 

Kartläggning av elevhälsan i Nacka kommuns 

kommunala och fristående grundskolor 

Beslut 

Utbildningsnämnden föreslår att kommunfullmäktige godkänner redovisningen. 

Kommunfullmäktiges särskilda uppdrag till utbildningsnämnden förklaras därmed för 

fullgjort 

Sammanfattning av ärendet 

Kommunfullmäktige beslutade den 14 november 2022 i Mål och budget-ärendet för 2023 

att utbildningsnämnden under året ska kartlägga elevernas tillgång till skolsköterska, 

skolpsykolog och kurator i skolorna. 

Utbildningsenheten har samlat in uppgifter om elevhälsans olika personalkategorier (med 

undantag för speciallärare och specialpedagog) i Nackas kommunala och fristående 

grundskolor. Utifrån dessa uppgifter har utbildningsenheten beräknat personaltätheten per 

skola, det vill säga elevantal per heltidstjänst och personalkategori. 

Varje huvudman måste anpassa sin/sina skolas/skolors organisation utifrån faktiska behov 

och lokala förutsättningar. Utbildningsenheten kan dock konstatera att det skiljer sig stort 

mellan det högsta och lägsta elevantalet per heltidstjänst och personalkategori.  

I den årliga elevenkäten är ett av påståendena relaterat till elevhälsan; ”På min skola kan 

man få hjälp av skolsköterska, kurator eller psykolog om man behöver”. I årskurs 3 kan 

närmare nio av tio elever instämma i det, men i årskurs 6 och 8 är det cirka tre av fyra 

elever som kan instämma i påståendet.  

Utbildningsnämnden föreslår kommunfullmäktige att notera informationen till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 25 maj 2023 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten – och fann att utbildningsnämnden hade beslutat i enlighet med detta 

förslag. 

Protokollsanteckning 

Eva Berg Arbro lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
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”Vi Socialdemokrater är mycket positiva till genomförandet av sammanställningen om 

elevhälsan inom Nacka kommuns grundskolor som kommunfullmäktige fattade beslut om 

i slutet på förra året. Skollagen har förtydligats gällande elevhälsans ställning inom skolan 

och ska nu vara en del av det systematiska kvalitetsarbetet. Elever ska ha tillgång till 

specialpedagog och speciallärare och elevhälsans arbete ska bedrivas på både individ-, 

grupp- och skolenhetsnivå. Elevhälsan ska samverka med personal inom skolan samt med 

andra aktörer som till exempel socialtjänsten och sjukvården. 

Denna skärpta lydelse i skollagen innebär att varje skola måste ta ett större ansvar för alla 

elevers rätt att få stöd i hela sin utveckling. Därför är det av största vikt att ansvariga 

tjänstemän och politiker har kunskap om hur elevhälsan är organiserad inom Nackas 

grundskolor, för att kunna påverka situationen. 

Inför vidare uppföljning av elevhälsan inom grundskolorna är det en rekommendation att 

tillgången på specialpedagoger och speciallärare tas med i kartläggningen, så att elevhälsan 

blir komplett tillsammans med professionerna skolsköterska, kurator och psykolog. Ett 

förslag är också att det i sammanställningen av alla skolor framgår vilka som är kommunala 

respektive fristående.  

Sammanfattningsvis är vi socialdemokrater mycket angelägna om att en fortsatt uppföljning 

av alla grundskolors elevhälsa görs kontinuerligt, åtminstone vartannat år.” 

 

 

 

- - - - - 
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§ 37 UBN-2023-00123 

Yttrande Nödvattenplan 2023-2026 

KFKS 2022/825 

Beslut 

Utbildningsnämnden beslutar att lämna yttrande i enlighet med bilaga som svar på remiss 

om Nödvattenplan 2023-2026 (KFKS 2022/825). 

Sammanfattning av ärendet 

Utbildningsnämnden har yttrat sig över kommunstyrelsens remiss om Nödvattenplan 

2023-2026 (KFKS 2022/825). Utbildningsnämnden anser att i och med att elever i årskurs 

7-9 har skolplikt bör även denna elevgrupp inkluderas i grupp nr 2. Utbildningsnämnden 

anser även att gymnasieelever bör vara en prioriterad grupp före allmänheten. Det är viktigt 

att även gymnasieelever kan få sin undervisning på plats i skolan. 

 

Utbildningsnämnden menar att det bör tydliggöras hur ofta uppgifterna om objekten ska 

uppdateras och på vilket sätt det bör ske. Det sker ofta förändringar inom 

skolverksamheterna och det är inte rimligt att uppdatera informationen vid varje 

förändring. Uppgiften om antalet förskolor är felaktig och ska ändras till 98. I övrigt har 

utbildningsnämnden inga övergripande synpunkter på nödvattenplanen. 

Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 9 maj 2023 

Bilaga 1 Yttrande Nödvattenplan 2023-2026 

Bilaga 2 Nödvattenplan 2023-2026 (remissversion) 

Bilaga 3 Vattenförsörjningen i Nacka kommun 

Bilaga 4 Dimensionerande riktvärden för framtagande av nödvattenplan 

Yrkanden 

Martin Gunnesson (KD) yrkade, med instämmande av Eivor Örenmark (M), Emma Eide 

(C) och Charlie Hedhav (L), bifall till förslaget från utbildningsenheten med ändring att 

svaret i punkt två ändras till följande ”Utbildningsnämnden anser att man bör överväga hur 

även åk 7–9 samt gymnasiet kan prioriteras i nödvattenplanen.”  
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Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten och förslaget från Martin Gunnesson (KD).  

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att utbildningsnämnden beslutat 

enligt förslaget från Martin Gunnesson (KD).  

 

Protokollsanteckning 

Martin Gunnesson lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  

 

”Att distribuera nödvatten är en komplex fråga som ligger bortom Utbildningsnämndens 

kärnkompetens. Planen skall fungera för många typer av kriser, allt från ett lokalt tekniskt 

problem till ett regionalt antagonistiskt hot och höjd beredskap.  I dessa ytterligheter kan 

prioriteringarna inte vara desamma, både för att samhällets behov är olika, och förmågan 

att möta dem varierar kraftigt. Vid mindre kriser är det rimligt att utbildning prioriteras 

högt, men vid höjd beredskap måste den stå tillbaka för andra behov. Det är därför rimligt 

att nyansera prioriteringarna på detta sätt. Det vore vidare utmärkt om en plan kunde tas 

fram för att prioritera vissa större enheter för inkvartering av mindre enheter, när behoven 

är större. Denna kapacitet måste också övas praktiskt.  Detta blir dock en fråga för andra 

instanser.” 
 

 

- - - - - 



 
13 (24) 

 8 juni 2023 
 

  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

 Utbildningsnämnden 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 

 

 

 

Utdragsbestyrkande 

 

§ 38 UBN-2023-00144 

Motion - Kostnadsfri frukost till Nackas elever i 

grundskola och gymnasium 

Motion den 24 april 2023 av Alena Jukic (V) och Jan 

Salomonsson (V) 

Beslut 

Utbildningsnämnden föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande:  

Kommunfullmäktige beslutar avslå motionens två förslag mot bakgrund av de 

bedömningar som framkommit i utredningen. En frukostpeng kan ses som en förstärkt 

skol- och programpeng, vilket innebär att samtliga skolor med Nackaelever ska få den 

förstärkta ersättningen, vilket motsvarar en kostnad om minst 45,8 mnkr (lokalkostnader ej 

inkluderade). Nacka kommun kan inte heller villkora hur ersättningen som skolorna får ska 

användas. Utbildningsnämnden anser vidare att tillse att barn och ungdomar får en 

näringsriktig frukost är en del av föräldraansvaret. 

Sammanfattning av ärendet 

Vid kommunfullmäktiges sammanträde den 24 april inkom Alena Jukic och Jan 

Salomonsson med en motion om kostnadsfri frukost till Nackas elever i grundskola och 

gymnasieskola. Kommunstyrelsen har remitterat motionen till utbildningsnämnden och 

KSVU (KFKS-2023-00410).  

Motionärerna hänvisar till skollagens skrivning om att ”I utbildningen ska hänsyn tas till 

elevers olika behov. Barn och elever ska ges stöd och stimulans så att de utvecklas så långt 

som möjligt. En strävan ska vara att uppväga skillnader i barnens och elevernas 

förutsättningar att tillgodogöra sig utbildningen." Motionärerna menar att en rimlig 

tolkning av skrivningen är att det är samhällets ansvar att alla elever i landets samtliga 

skolor utöver att få ta del av en pedagogisk verksamhet av god kvalitet ska vara mätta nog 

att tillgodogöra sig denna verksamhet.” ”Vänsterpartiet föreslår nu på nationell nivå att 

riksdagen ska besluta om statlig finansiering för gratis skolfrukost till alla. Vänsterpartiet i 

Nacka anser att en kommun som vill ligga i framkant gott kan föregå det förslaget och 

agera självständigt för att få till en bättre arbetsmiljö i skolan och förbättra våra skolelevers 

förutsättningar att prestera väl.” 

 Motionärerna föreslår därför kommunfullmäktige besluta  

- att kommunalt finansierad kostnadsfri frukost inrättas för alla elever i Nacka kommuns 

grundskolor och gymnasieskolor i väntan på beslut om statlig finansiering av kostnadsfri 

skolfrukost, 
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- att Nacka kommun förmedlar till staten att man välkomnar inrättandet av statligt 

finansierad kostnadsfri frukost för alla landets skolelever. 

Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 9 maj 2023 

Bilaga Motion Kostnadsfri frukost till Nackas elever i grundskola och gymnasium 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten – och fann att utbildningsnämnden hade beslutat i enlighet med detta 

förslag. 

Protokollsanteckning 

Anders Achilles lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

 

”Vi i Socialdemokraterna tycker att förslaget om skolfrukost är bra i stort och att alla barn 

ska ges möjlighet att vara mätta även under förmiddagen. Dock anser vi att förslaget i 

denna motion är för långtgående och bör, åtminstone till en början, prövas på ett fåtal 

kommunala skolor, om utfallet är positivt kan det byggas ut vidare till övriga kommunala 

skolor.” 

 

Hayat Hassan (V) lät anteckna följande till protokollet.  

 

”Vänster partiet anser att skolfrukost skulle kunna utgöra ett viktigt bidrag till bättre 

förutsättningar för hälsa och prestation bland elever. Skolmaten har en stor utjämnande 

effekt, och syftar som idé till att ge alla elever samma förutsättning att orka lära sig en hel 

dag i skolan. Eftersom ett jämställt samhälle ska sträva efter att ge alla elever samma 

chanser i skolan är det en viktig målsättning att även frukost ska serveras i skolorna.  Idag 

serverar endast en femtedel av Sveriges kommuner frukost vid alla grundskolor, och 

hälften av kommunerna serverar ingen frukost alls, enligt Livsmedelsverkets undersökning. 

FN:s konvention om barnets rättigheter fastställer att varje barn har rätt till bästa möjliga 

hälsa och att det därmed är samhällets skyldighet att tillgodose denna rättighet. Mättnad 

och goda energinivåer har stor betydelse för elevernas skolgång, och är viktiga 

förutsättningar för bästa möjliga trivsel och lärande. Det är svårt för hungriga elever att ta 

till sig kunskap.  

  

Enligt skollagen ska elever i grundskolan erbjudas näringsriktiga skolmåltider. Avsikten 

bakom det kravet är att främja elevernas hälsa, sociala gemenskap, trivsel och – inte minst – 

lärande. Vi menar att förslagen i motionen vore en bra väg att gå för ett Nacka som vill visa 

att man vill gå längre än minsta möjliga när det gäller efterlevnaden med både föreskriften 

som sådan och avsikten bakom den.  
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Många kommunala och fristående skolorna anordnar redan frukost för elever i grundskolan 

som går i fritidshem eller fritidsklubb på morgnarna, vilket innebär att en del infrastruktur 

för införsel av generell frukostservering redan är på plats. Vidare ser vi inga hinder för att 

elever som pendlar till kommunen också serveras frukost – den skolpeng de bidrar med är 

ju redan i de flesta fall större än Nackas egen, så det vore i vår mening bara rättvist mot 

såväl eleverna som deras hemkommuner. När det gäller kostnaden för allmän skolfrukost i 

Nacka är ju den grad i vilken den kan anses avskräckande en fråga om politik, ideologi, och 

prioriteringar. Som vi redogjorde för i motionstexten är den kostnaden vidare att betrakta 

som en investering med hög avkastningspotential. Sammanfattningsvis ser vi inte att 

kostnaden för insatserna överväger nyttan de lovar, och vi står för att vi tror att det 

sammantaget skulle gagna både Nacka kommun och Nackas elever om förslagen i 

motionen genomfördes.” 

 

- - - - - 
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§ 39 UBN-2023-00143 

Politikerinitiativ: Utredning syskonförtur i kommunala 

skolor från Socialdemokraterna i Nacka. 

Beslut 

Utbildningsnämnden avslår förslaget om att införa syskonförtur som föreslås i 

politikerinitiativet. Nacka kommuns riktlinjer för skolplacering i förskoleklass och 

grundskola följer huvudprincipen i skollagen om vårdnadshavares önskemål och urvalet 

görs efter närhetsprincipen. 

Sammanfattning av ärendet 

Socialdemokraterna i Nacka har i ett politikerinitiativ till utbildningsnämnden den 30 mars 

2023 föreslagit att utbildningsenheten ges i uppdrag att utreda förutsättningarna och 

återkomma med förslag på hur syskonförtur kan införas i Nackas kommunala skolor.  

Det är viktigt att familjer kan få livspusslet att gå ihop och det kan vara en trygghet för ett 

barn att det finns syskon på skolan. Samtidigt vet vi att föräldrar kan ha olika skäl för vilken 

skola de önskar för sitt barn. I Nacka har vi under lång tid arbetat systematiskt och 

fokuserat för att alla barn ska få den skolplacering som deras föräldrar önskar i första hand. 

Det är en del av arbetet med att uppfylla kommunens övergripande mål i Nacka. Det följer 

också av huvudprincipen i skollagen om fritt skolval, som säger att vårdnadshavarnas 

önskemål ska vara utgångspunkten för placering i en kommunal grundskola eller 

förskoleklass.  

Bedömningen är att avslå politikerinitiativet. Andelen elever som får sitt förstahandsval av 

skola till förskoleklass är hög i Nacka, 91 respektive 95 procent de två senare åren.  Det är 

viktigt att utgå från ett barnperspektiv i den här typen av överväganden. Medan 

syskonförtur kan innebära fördelar för en del barn, kan det för andra barn minska 

möjligheten att få den skola de önskar. Det gäller ensambarn, förstfödda eller nyinflyttade 

barn, som med syskonförtur ges lägre prioritet. 

Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 10 maj 2023 

Bilaga 

Yrkanden 

Andreas Andersson (S) yrkade, med instämmande av Emelie Norborg Friberg (S), Päivi 

Dahlin (NL) och Eva Berg Arbro (S), bifall till förslaget i politikerinitiativet. 
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Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten och förslaget från Andreas Andersson (S). Ordföranden ställde 

förslagen mot varandra och fann att utbildningsnämnden beslutat enligt förslaget från 

utbildningsenheten.  

Votering begärdes, och utbildningsnämnden godkände följande beslutsgång: 

Ja för utbildningsenhetens förslag. 

Nej för till Andreas Anderssons förslag. 

Voteringsresultat: 

För utbildningsenhetens förslag röstade: Emma Eide (C), Per Norling (M), Cecilia Wendt 

(M), Charlie Hedhav (L), Martin Gunnesson (KD) och Eivor Örenmark (M). 

För Andreas Anderssons förslag röstade: Anderas Andersson (S), Emelie Norborg Friberg 

(S), Eva Berg Arbro (S) och Päivi Dahlin (NL).  

Med 6 JA-röster mot 4 NEJ-röster konstaterade ordföranden att utbildningsnämnden hade 
beslutat enligt förslaget från utbildningsenheten. 
 

Reservationer 

Anderas Andersson, Emelie Norborg Friberg och Eva Berg Arbro reserverade sig 

mot beslutet för Socialdemokraterna och ingav följande. 

 

”Att införa syskonförtur innebär stora fördelar för att få ihop livspusslet för många 

föräldrar i Nacka. Att ofrivilligt ha sina barn på olika skolor innebär en logistikutmaning för 

de berörda och riskerar förvärra trafiksituationen i Nacka då föräldrar till små barn behöver 

åka till flera skolor i olika delar av kommunen. 

 

Föräldrarnas önskade skolplacering ska alltid vara vägledande i första hand, och i högsta 

möjliga mån uppfyllas. Men det uppstår varje år situationer där några skolor har fler 

sökande elever än vad som är möjligt att ta in på skolan. I dagsläget finns i Nacka en 

snedvriden konkurrens till förmån för friskolor. Då dessa har möjlighet att erbjuda 

syskonförtur finns det anledning för föräldrar som värderar att ha sina barn på samma 

skola att i första hand välja en fristående skola för sina barn. Det här vill vi ändra på, så att 

alla kan välja den skola de anser passar sina barn bäst, oavsett huvudman. 

 

De rättsliga förutsättningarna för syskonförtur har under en tid varit oklara. Men vi vet nu 

att två av våra grannkommuner kan tillämpa detta, varför en möjlig väg framåt finns – bara 

man har den politiska viljan. Det är trist att det moderatledda styret inte vill göra 

skolvalsprinciperna med konkurrensneutrala och underlätta för Nackas föräldrar.  
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Argumenten om att skolval kan komma att laglighetsprövas faller ganska platt i och med att 

det dels redan förekommer idag och dels att Nacka inte tvekat i att tidigare införa en olaglig 

modell för skolval, som föll när den testades i kammarrätten under inledningen av 2018. 

Det är uppenbart att det är så att den politiska viljan tyvärr saknas hos Moderaterna och 

deras stödpartier.” 

 

Päivi Dahlin (NL) reserverade sig mot beslutet.  

 

Protokollsanteckning 

Eivor Örenmark lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  

 

”Vi Moderater anser att valfrihet är viktigt så i Nacka har vi under lång tid arbetat 

systematiskt och fokuserat med att vårdnadshavare   

- i första hand för sitt barn ska få den skolplacering som man önskar. 

- i andra hand inträder närhetsprincipen när man behöver urskilja platser.  

Man kan tycka att det borde vara en enkel fråga med ett enkelt svar men så visar det sig inte 

vara. Det blir komplext när flera urvalskriterier ställs mot varandra när man vill hjälpa 

familjer med livspusslet kring skola. 

 

I skollagen och för kommunala skolor är både vårdnadshavares önskemål om skola samt 

närhetsprincipen prioriterade före syskonförtur. 

 

I årets skolval i Nacka kommun var det 91 procent och förra året 95 procent av de som 

gjorde val till förskoleklass som fick plats på den skola de valt i förstahand i skolvalet. 

Härefter kommer flera bytesomgångar att ordnas för att fylla de lediga platser som kan 

uppstå efter skolvalet, exempelvis om någon flyttar eller byter till skola i annan kommun.  

Nästan alla 99% fick något av sina tre första val av skola. 

 

Mycket bra siffror, vilket indikerar på att väldigt många får möjlighet till sina prioriterade 

val. 

 

Det finns ytterligare ett perspektiv att överväga och det är likvärdighetsperspektivet dvs att 

alla barn ska behandlas lika. Syskonförtur kan innebära fördelar för en del barn, men för 

andra barn minska möjligheten att få den skola de önskar. Det gäller ensambarn, förstfödda 

eller nyinflyttade barn, som med syskonförtur ges lägre prioritet.  

 

Laglighetsprövning har skett av nämndens riktlinjer när vårdnadshavare har överklagat 

kommunens beslut till förvaltningsrätten. Man har då fått bekräftat att det här sättet att 

göra urval på är rättssäkert och i enlighet med lagen.  
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I Stockholms stad som sedan flera år tillämpar syskonförtur, är det betydligt färre som får 

sitt förstahandsval, knappt 80%. 

 

Det finns en statlig offentlig utredning som har föreslagit en ändring i skollagen, där 

syskonförtur blir en av flera möjliga urvalskriterier. Än har inga beslut fattats av någon 

regering kring urvalsgrunderna trots att utredningen funnits klar i flera år. Fler 

klargöranden kanske behövs.  

 

Om lagen ändras kommer riktlinjerna för skolplaceringsbeslut att behöva ses över och det 

blir aktuellt att se över för- och nackdelar med urvalskriterierna som då anges i skollagen. 

Till dess så anser vi Moderater att vi har ett väl fungerande system för skolval i Nacka.” 

 

Emma Eide lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  

 

”Socialdemokraterna i Nacka föreslår en utredning för och införande av syskonförtur som 

urvalskriterier vid skolplacering. Centerpartiet delar bilden av att syskonförtur bör vara en 

naturlig urvalsgrund vid skolval men menar att det är ett beslut som måste tas nationellt. 

Innan det är gjort finns inte skäl att utreda frågan lokalt.  

 

Utbildningsnämndens riktlinjer för urval grundar sig på skollagens bestämmelser för 

skolplacering. Det innebär att om urval behöver göras till en skola så görs det utifrån 

närhetsprincipen. Laglighetsprövning har skett av nämndens riktlinjer vid ett flertal tillfällen 

när vårdnadshavare har överklagat kommunens beslut till förvaltningsrätten, men beslutet 

från kommunen har stått sig även i rätten. Lagen är tydlig med att om närhetsprincipen ska 

frångås är det för att det annars skulle innebära betydande organisatoriska eller ekonomiska 

svårigheter för kommunen. Att det blir stora utmaningar för enskilda familjer, när barnen 

blir placerade på olika skolor, håller alltså inte rättsligt. I en kommun där över 90 procent 

får sitt förstahandsval är frågan heller inte lika aktuell som i kommuner där färre får sitt 

önskade val.  

 

Socialdemokraterna i Nacka är väl medvetna om problematiken och den nuvarande 

begränsningen i skollagen. De är troligtvis också högst medvetna om att det finns en statlig 

offentlig utredning som har föreslagit en ändring i skollagen, där syskonförtur blir en av 

flera möjliga urvalsgrunder. Än har inga beslut fattats kring urvalsgrunderna, trots många år 

av socialdemokratisk regering, men om lagen på sikt ändras finns givetvis anledning att se 

över riktlinjerna för skolplaceringsbeslut även i Nacka. Först i det skedet ser vi att det blir 

aktuellt med en lokal utredning för att ta fram bästa möjliga urvalsgrunder. Innan dess är en 

utredning bara mer administrativt arbete och slöseri med skattepengar.” 
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Maria Lagerroos lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  

 

”När lagstiftningen är på plats och i kraft finns det anledning att återkomma i ärendet, och 

då bör syskonförtur prioriteras. Men faktum kvarstår att det bästa sättet att lösa problemet 

är att arbeta för att ytterliga förbättra Nackas redan utmärkta resultat i fråga om att alla 

elever skall kunna få sitt förstahandsval. Om detta uppnås finns inte heller något behov av 

en reglering av syskonförtur, som i sig kan komplicera saker.” 

 

- - - - - 
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§ 40 UBN-2023-00149 

Tertialbokslut 1 2023 utbildningsnämnden 

Beslut 

Utbildningsnämnden fastställer tertialbokslut 1, januari-april för år 2023. 

Sammanfattning av ärendet 

Utbildningsnämnden redovisar ett överskott på 7,5 mnkr för perioden januari – april 2023 

och årsprognosen visar ett överskott på 11,5 mnkr.  

 

Årsprognosen är försiktigt lagd då faktorerna som kan påverka höstterminens utfall ännu 

inte är kända. 

Handlingar i ärendet 

Tjänsteskrivelse daterad den 12 maj 2023 

Bilaga Status Internkontrollplan UBN tertial 1 2023 

Beslutsgång 

Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 

utbildningsenheten – och fann att utbildningsnämnden hade beslutat i enlighet med detta 

förslag. 

Protokollsanteckning 

Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  

 

”Nämnden visar upp ett svagt prognosticerat överskott för såväl den aktuella perioden som 

i prognosen för helåret. Det ligger relativt nära budget, vilket är bra då det då varken slår 

mot kommunens ekonomi eller gör att pengar riskerar brinna inne istället för att användas i 

verksamheterna. 

 

Nämnden uppvisar tyvärr låg måluppfyllelse på flera fronter. Höga ambitioner är bra, och 

det är såklart positivt att nämnden inte har satt låga målvärden som är alldeles för enkla att 

uppnå, men likväl så har Nackas skolor under många år haft svårt att nå målen, samtidigt 

som den moderatledda majoriteten år efter år låtit bli att anslå extra medel till skolan och ge 

rätt förutsättningar för ökad måluppfyllelse. Vi ville i vårt budgetförslag anslå nämnden 34 

miljoner kr extra redan under 2023 för att stärka Nackas skolor. Detta ansågs i höstas vara 

oansvarig hantering av kommunens finanser, enligt det moderatledda styret, innan man 

sent omsider helomvände och anslog 21,9 miljoner kr extra från den 1 juli. Bättre sent än 
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aldrig, men våra skolor hade behövt större tillskott än så. Trots detta beslut prognostiseras 

Nacka kommun återigen gå med stort överskott, samtidigt som skolorna gör 

nedskärningar. 

 

Några särskilda punkter som förtjänar att nämnas är faktumet att fristående skolenheter har 

väldigt låg lärartäthet jämfört med de kommunala skolorna, det ska inte vara möjligt att 

tjäna pengar på skattebetalarnas bekostnad genom att dra ner på kvalitén. Dessutom 

fortsätter målvärdena vad gäller elevinflytande, motivation att lära sig mer av 

undervisningen och det nya målvärdet om att ens lärare får en att tro på sig själv i 

skolarbetet att vara låga. 

 

Det är dock glädjande att den Socialdemokratiska regeringens förslag för att fler barn ska 

gå i förskola nu genomförs, det är bra för barnens inlärning och stärker integrationen. Vi är 

också positiva till dem insatser kring NPF som nu genomförs.” 

 

 

- - - - - 
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§ 41  

Delegationsbeslut och anmälningar  

Beslut 

Utbildningsnämnden noterar att den har tagit del av handlingarna till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 

Delegationsbeslut:   

 

Ärende (rubrik och dnr) / Beslutsfattare (namn och titel) / Beslutsdatum   

 

Yttrande från Nacka kommun avseende ansökan om att utöka verksamhet från 

Kunskapsskolan i Sverige AB, dnr 2023/61, Annika Lotterberg, utbildningsexpert, 2023-

05-31.  

 

Beslut skolskjuts (7st) dnr. 2023 – 00109, Elin Appel resurssamordnare, 2023-05-01—

2023-05-31  

 

Beslut om varaktig vistelse utomlands och skolpliktens upphörande (2 st) Dnr: 2023-00032 

(15, 16) Carina Legerius Enhetschef 2023-06-01  

 

Beslut om omsorg på obekväm tid, beviljade 6 st, dnr 2023-00006 (-20, -21, -23, -24, -25, -

26), avslag 1 st, dnr 2023-00006-22, Sara Countakis, samordnare 2023-05-01 – 2023-05-31  

 

Tillsyn/insyn, 13 beslut, dnr 2023-00012 (-18, -19, -20), 2022-00173, 2023-00145, 2023-

00014 (-23, -24, -25, -26, -27), 2022-00145 (-23, -24, -25), Weronica Jahnfors, 

utbildningsexpert och Anette Kilander, utbildningsexpert, 2023-05-01 – 2023-05-31  

 

Väsentlig förändring av verksamhet, dnr 2023-00152, Anette Kilander, utbildningsexpert, 

2023-05-16  

 

Auktorisation förskola, dnr 2023-00046, Anette Kilander, utbildningsexpert, 2023-05-30 

 

 

- - - - - 
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§ 42  

Övriga frågor 
Det fanns inga frågor vid sammanträdet. 

 

- - - - - 

 


